
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی معتقد است با توجه به ظرفیت بالایی که بندر چاربهار در توسعه حمل 
و نقل جنوب شرق ایران ایجاد می کند، قطعا می توان به ساخت یک پروژه ی آزاد راهی در این بندر فکر کرد. هر چند 

در حال حاضر طرحی برای ساخت آن نهایی نشده است.
ایسنا، تصریح کرد: در طول روزهای گذشته و در جریان سفری که به همراه  با  نژاد در گفت وگو  شهرام آدم 
رئیس سازمان بنادر به چابهار داشتیم آنچه بیشترین خودنمایی را می کرد، زیر ساخت ها و فعالیت هایی بود که چابهار 
درمنطقه جنوب شرق ایران ایجاد کرده و در طول ماه های گذشته توانسته بخش های مختلف اقتصادی در این منطقه 

را بیش از پیش فعال کند.
به گفته ی وی، آنچه در حال حاضر اتفاق افتاده تنها بخشی از ظرفیتی است که چابهار به وجود خواهد آورد. از 

این رو وزارت راه و شهرسازی تلاش می کند متناسب با نیازهای منطقه امکانات زیر ساختی چابهار را توسعه دهد.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی با بیان این که باید شرایط زیر ساختی چابهار با توجه به میزان فعالیت در 
نظر گرفته شده در سالهای آینده توسعه یابد، توضیح داد: در حال حاضر دو پروژه ساخت بزرگراه و ساخت خط ریلی 
برای چابهار با قدرت ادامه دارد و در صورتی که منابع مالی مورد نیاز تامین شود می توان انتظار داشت که این پروژه 

در زمان پیش بینی شده به افتتاح برسد.
آدم نژاد ادامه داد: در کنار این طرح ها در صورتی که نیاز جدید وجود داشته باشد، قطعا طرح های جدید نیز در 
نظر گرفته خواهد شد. یکی از آن ها پیشنهاد ساخت آزادراه از سوی رئیس سازمان بنادر است که می توان در آینده به 
مرحله مطالعاتی رسیده و در صورت نیاز با جذب و سرمایه گذاری خصوصی ساخته شده و به منطقه چابهار اضافه شود.
حاضر  حال  در  کرد:  خوشبختانه  اظهار  منطقه  و  ایران  اقتصاد  برای  چابهار  توجه  قابل  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
سرمایه گذار هندی کار خود را در چابهار پیگیری می کند. هر چند هنوز بحث فاینانس آنها در پروژه ریلی به مرحله 
اجرا نرسیده است. با این وجود وزارت راه و شهرسازی تلاش کرده با استفاده حداکثری از توان موجود چابهار را در 

مسیر توسعه خود هدایت کند.
چند ماه قبل با حضور رئیس جمهور فاز یک توسعه بندر چابهار به بهره برداری رسید تا ظرفیت سالانه این بندر 
به هشت و نیم میلیون تن کالا برسد. پیش بینی می شود با مشارکت هند، و افغانستان و البته دیگر کشورهای منطقه 

در آینده نزدیک چابهار به عنوان یکی از مهمترین بنادر اقتصادی حوزه خلیج فارس کار خود را پیگیری می کند.

عضو اتاق بازرگانی گفت: در سامانه نیما مشکل ارز مقصد را داشتیم و مجبور بودیم در بیشتر اوقات هزینه تبدیل ارز را 
بدهیم. بانک ها نیز بابت حواله هفت درصد کارمزد می گرفتند پس آن قیمتی که در سامانه نیما وجود دارد واقعی نیست و 

خیلی بیشتر از آن برای واردکننده تمام می شود.
علیرضا کیانی )عضو اتاق بازرگانی ایران( در گفتگو با ایلنا، درخصوص مصوبه دولت مبنی بر واردات مواد اولیه بدون ثبت 
سفارش در مناطق آزاد گفت: این قانون 15 سال است که در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اجرا می شود و به طور کلی یکی 
از مهمترین امتیازات مناطق آزاد بود اما با تک نرخی شدن ارز از اردیبهشت ماه اعلام کردند که برای واردات مواد اولیه ثبت 

سفارش لازم است.
وی ادامه داد: البته این موضوع یک امتیاز مثبت برای تولیدکنندگان بود زیرا می توانستند ارز خود را از نیما تهیه کنند اما 
در ماه های اخیر با طولانی شدن روند تخصیص ارز و در نوبت ماندن، خطر تعطیلی خط تولید گریبانگیر این واحدها شد. حالا با 
اجرای این قانون امیدواریم محموله هایی که در گمرکات مختلف کشور برای این مناطق وجود دارد هر چه زودتر ترخیص شود.
عضو اتاق بازرگانی گفت: ابهامی که الان وجود دارد این است که الان ما بایستی ارز مورد نیاز خود را از بازار آزاد تهیه 
کنیم حال در صورت داشتن صادرات باید ارز حاصل از آن را دوباره به سامانه برگردانیم. در مورد بازار داخل با توجه به اینکه ما 
ارز آزاد تهیه می کنیم قیمت تمام شده ما بالاتر خواهد رفت و مجبور به افزایش قیمت هستیم آن هم در شرایطی که تعزیرات 

اجازه افزایش قیمت منطقی را به ما نمی دهد به طور حتم به مشکل برخواهیم خورد.
کیانی اظهار داشت: مواد اولیه ما مخصوصا مواد پلیمری از ابتدای سال تاکنون 300 درصد افزایش قیمت داشته است 
در حالی که به ما اجازه افزایش 15 درصد دادند از طرف دیگر با بالا رفتن قیمت لوازم آرایشی و بهداشتی خارجی مردم به 
سمت تولیدات داخلی با کیفیت روی آورده اند و بازار ما در داخل رونق خوبی گرفته است اما با این وضعیت قیمت ها تولید 

توجیه اقتصادی ندارد.
وی گفت: با وجود افزایش درخواست 50 درصدی فقط در بازار داخل به دلیل تعدد بخشنامه های ارزی و معطل ماندن 

در نوبت سامانه نیما و طولانی شدن روند واردات مواد اولیه ، 25 درصد تولید ما نسبت به سال گذشته کاهش داشته است.
کیانی تصریح کرد: در سامانه نیما نیز مشکل ارز مقصد را داشتیم و مجبور بودیم در بیشتر اوقات هزینه تبدیل ارز را 
بدهیم از طرف دیگر بانک ها نیز بابت حواله هفت درصد کارمزد می گرفتند پس آن قیمتی که در سامانه نیما وجود دارد واقعی 

نیست و خیلی بیشتر از آن برای وارد کننده تمام می شود.

احتمال ساخت آزادراه در چابهار افزایش استقبال مردم از لوازم آرایشی داخلی

قیمت شیرینی افزایش نمی یابد
افزایش  اولیه  اتحادیه قنادان گفت: اگرچه قیمت مواد  رئیس 

یافته؛ اما قیمت شیرینی تا پایان سال تغییری نمی کند.
نمایشگاه  نخستین  خبری  نشست  حاشیه  در  بهرمند  علی 
با  مصاحبه  در  کشور  کل  قنادان  های  توانمندی  تخصصی 
توانمندی  تخصصی  نمایشگاه  بار  اولین  برای  افزود:  صداوسیما 
آذر در   21 تا   19 تاریخ  از  تهران  در  قنادان سراسر کشور  های 
خواهد  برگزار  المپیک  المللی  بین  هتل  نمایشگاهی  مجموعه 
و  مترمربع  هزار  از  بیش  سالنی  در  نمایشگاه  این  گفت:  شد.وی 
توزیع  و  کننده  تامین  صنف  دو  از  که  نمایشگاهی  غرفه   40 با 
یلدا  اینکه شب  برگزار می شود.بهرمند در خصوص  کننده است 
نوروز  عید  و  یلدا  بودن  نزدیک  به  توجه  با  افزود:  است  نزدیک 
را  کامل  آمادگی  و  نداریم  بازار  شیرینی  تامین  در  مشکلی  هیچ 

برای این مناسبت ها داریم.

زغفران کاران در بورس کالا منتفع می شوند
جدی  حضور  از  امیدواری  ابراز  با  زعفران  ملی  شورای  دبیر 
بورس در عرضه زعفران گفت: به اعتقاد من عرضه زغفران در بورس 
این که ساز و  به  برای کشاورزان دارد، مشروط  اثرات مثبتی  کالا 
به  موقع  به  تا محصولات کشاورزان  تنظیم شود  گونه ای  به  کارها 

فروش رفته و کشاورز از افزایش درآمد منتفع شود.
فرشید منوچهری در گفت وگو با ایلنا با اشاره به این که بورس 
اظهار  شود،  انجام  موقع  به  اطلاع رسانی  که  است  اثربخش  زمانی 
باعث کاهش حضور  داشت: عرضه محصولات کشاورزی در بورس 
دلالان می شود اما این امر زمانی اتفاق خواهد افتاد که به درستی 
به کشاورزان اطلاع رسانی شود تا محصولات خود را در بورس آتی 

عرضه کنند.
وی با اشاره به تفاوت قیمت بازار روزانه با بازار آتی و تاکید 
بر هوشیاری کشاورزان تصریح کرد:  کشاورزان باید در این خصوص 

هوشیار باشند و تلاش کنند به درستی آموزش ببینند.
شرایط  گفت:  زعفران  صادرات  بر  بورس  تاثیر  مورد  در  وی 
زمینه  کشاورز،  انتفاع  بر  علاوه  که  باشد  گونه ای  به  باید  صادرات 
صادرات را برای تجار فراهم کند که این عوامل با بورس کالا اتفاق 

خواهد افتاد.
ایران  که  این  وجود  با  کرد:  اظهار  زعفران  ملی  شورای  دبیر 
بزرگ ترین تولیدکننده زعفران است اما تا زمانی که نرخ ارز ثابت 
نباشد نمی توان توقع داشت که ایران بتواند روی قیمت های جهانی 

اعمال نظر و یا اعمال نفوذ داشته باشد.
روی  بسیاری  تاثیر  ارز  نرخ  نوسانات  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تجارت گذاشته است، گفت:  دولت توقع دارد صادرکنندگان زعفران، 
ارز حاصل از صادرات را در سامانه نیما عرضه کنند؛ در حالی که 

همین ارز در بازار آزاد با قیمت 12 هزار تومان معامله می شود.

اکثر پالایشگاه ها فرآورده های ویژه خود را 
در بورس می فروشند

مدیرعامل بورس انرژی اظهار داشت: نسل دوم پالایشگاه های 
همزمان  بازار  این  از  خوراک  خرید  بر  علاوه  متوسط  و  کوچک 

فرآورده های خود را در بورس انرژی عرضه می کنند.
سید علی حسینی در گفت وگو با ایلنا در مورد آخرین وضعیت 
مناسب  انرژی  بورس  وضعیت  حاضر  حال  در  گفت:  انرژی  بورس 
فرآورده های  تمام  بزرگ  پالایشگاه های  اکثر  خوشبختانه  و  است 
ویژه خود را در این بازار می فروشند. البته نسل دوم پالایشگاه های 
همزمان  بازار  این  از  خوراک  خرید  بر  علاوه  متوسط  و  کوچک 

فرآورده های خود را در بورس انرژی عرضه می کنند.
انرژی  بورس  که  می دهد  نشان  علایم  این  افزود:  وی 
نفتی  فرآورده های  فروشندگان  و  همه خریداران  مراجعه  محل 

است.
نفت  قیمت  کاهش  تاثیر  مورد  در  انرژی  بورس  مدیرعامل 
چون  بالاخره  گفت:  کشور  انرژی  بورس  بر  جهانی  بازارهای  در 
قطعا  هستند  خام  نفت  قیمت  از  متاثر  ما  فروشی  فرآورده های 
تاثیرگذار خواهد بود اما بیشتر این تاثیرات از لحاظ ارزش بازار است 
کاهش  تاثیرگذاری  نظر  شاهد  این  از  بنابراین  مبادلات،  تا حجم 

قیمت نفت هستیم.

عرضه ۶۳ هزار تن انواع محصول در تالار 
فرآورده های نفتی و پتروشیمی

ایران  کالای  بورس  پتروشیمی  و  نفتی  های  فرآورده  تالار 
مواد  انواع  و  باتوم  وکیوم  قیر،  تن   ۷1 و  هزار   ۶3 عرضه  میزبان 

پلیمری و شیمیایی است.
به گزارش )سنا(، طی این روز 22 هزار و ۸00 تن قیر و 145 
ایران عرضه  بورس کالای  تالار صادراتی  نیز در  تن عایق رطوبتی 

می شود.
تالار  در  خوراکی  گندم  هزارتن   ۸ است،  حاکی  گزارش  این 

محصولات کشاورزی عرضه می شود.
براساس این گزارش، یک هزار و 2۶2 تن نخ پلی استر و 192 

تن آنیلین در بازار فرعی بورس کالای ایران عرضه می شود
همچنین تالار صادراتی بورس کالای ایران، روز چهارشنبه 14 

آذرماه ، میزبان دادوستد 13 هزار و 214 تن قیر بود.
طی این روز و در تالار فرآورده های نفتی و پتروشیمی نیز 21 
هزار و 1۷1 تن مواد شیمیایی، ۶00 تن گوگرد، 594 تن قیر و یک 

هزار و 120 تن مواد پلیمری معامله شد.
تالار محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای ایران هم در این 
روز معامله 10 هزار تن شمش بلوم، 4۶2 تن سبد میلگرد، 100 تن 

شمش روی و 500 تن بیلت آلومینیوم  را تجربه کرد.
تالار  در  تن گندم خوراکی  هزار  است، ۸  گزارش حاکی  این 

محصولات کشاورزی بورس کالای ایران معامله شد.

 معامله ۲۰۸ هزار تن انواع محصول 
در بورس کالای ایران

هفته گذشته، در تالار محصولات صنعتی و معدنی، 39 هزار 
و 544 تن انواع کالا به ارزش 2 هزار و 33۷ میلیارد ریال معامله 
شد.در این تالار 32 هزار و ۸44 تن فولاد، 2 هزار و 40 تن مس، 
2 هزار تن آلومینیوم، ۶۶0 تن روی و 2 هزار تن سیمان از سوی 

مشتریان خریداری شد.
 در هفته منتهی به 15 آذر ماه، 20۸ هزار و 424 تن انواع 
محصول به ارزش بیش از 9 هزار میلیارد ریال در بورس کالای ایران 

مورد دادوستد قرار گرفت.
 39 معدنی،  و  صنعتی  محصولات  تالار  در  )سنا(،  گزارش  به 
انواع کالا به ارزش 2 هزار و 33۷ میلیارد ریال  هزار و 544  تن 
معامله شد.در این تالار 32 هزار و ۸44 تن فولاد، 2 هزار و 40 تن 
مس، 2 هزار تن آلومینیوم، ۶۶0 تن روی و 2 هزار تن سیمان از 

سوی مشتریان خریداری شد.
داخلی  بخش  دو  در  مذکور  معاملاتی  هفته  در  همچنین 
هزار   124 پتروشیمی،  و  نفتی  های  فرآورده  تالار  صادراتی  و 
به  ریال  میلیارد  ۶هزار  از  بیش  ارزش  به  کالا  انواع  تن   514 و 
و  45 هزار  باتوم،  10 هزار تن وکیوم  تالار  این  فروش رسید.در 
4۸۸ تن قیر، 44 هزار و 4۶1 تن مواد پلیمری، 23 هزار و 391 
عایق  تن  و150  هزار   2 و  گوگرد  تن   ۷00 شیمیایی،  مواد  تن 

معامله شد. رطوبتی 
هفته  نیز طی  ایران  کالای  بورس  کشاورزی  محصولات  تالار 
بود.همچنین  خوراکی  گندم  تن   هزار   44 معامله   شاهد  مذکور، 
بورس  فرعی  بازار  در  ریال  میلیون  ارزش ۶2  با  نیز  کالا  تن   3۶۶

کالای ایران به فروش رسید.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر این که وزارت 
از تولید و تولید کننده، حد و مرز  صنعت برای حمایت 
فعلی  ما حفظ وضعیت  اصلی  اولویت  نمی شناسد، گفت: 

تولید است.
نماینده  با  دیدار  در  رحمانی  رضا  ایسنا،  گزارش  به 
این که  بر  تاکید  با  آذربایجان شرقی  استان  فقیه در  ولی 
حفظ وضع موجود واحدهای تولیدی و فعالیت واحدهای 
نیز  دولت  و  بوده  رهبری  معظم  مقام  فرامین  از  تولیدی 
العین کرده است، افزود: در شرایط  این موضوع را نصب 
جدید اولویت اصلی ما حفظ وضعیت فعلی تولید و به تبع 
آن اشتغال است. وی افزود:دولت در تخصیص منابع ارزی 
هم ملزومات تولید را دراولویت قرار داده و بعد از کالاهای 
اساسی تامین مواد اولیه و تامین قطعات وملزومات تولید 
در اولویت است و ما نیز باید از همه ظرفیتها باید استفاده 

کنیم .
باید  هست  ناهماهنگی  و  موانع  اگر  افزود:  رحمانی 
رفع شود وبر همین مبنا و استفاده از ظرفیت استانها به 
به استانداران  استانهای مرزی و تفویض اختیار  خصوص 

در صدد تسهیل امور و حل مشکلات هستیم.
حل  و  داخلی  تولید  از  : حمایت  کرد  تصریح  وی 
مشکلات تکلیف همه مسوولین است و کار جهادی می 

طلبد و حفظ وضع موجود تولید باید مد نظر باشد.
وزیر صنعت معدن و تجارت ضمن اشاره به وضعیت 
از  بسیاری  در  گفت:  تحریم ها  با  مقابله  در  کشور  جاری 
انواع مواد اولیه کشور خودکفاست و اولویت ویژه وزارت 

صمت تامین مواد اولیه تولید و تسریع تبادلات مالی در 
و مرزی  حد  تولید  از  حمایت  در  دولت  است،  حوزه  این 

نمی شناسد.
در  موجود  های  پتانسیل  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
استان آذربایجان شرقی گفت: بیش از 95درصد ظرفیت 
با  که  است  خصوصی  بخش  اختیار  در  تبریز  صنعتی 

کمترین مشکل فعالیت می کند.
وزیر صمت در پایان با اشاره به توسعه تولید برخی 
کالاها در کشور ادامه داد: پروژه ای را در عملیاتی نمودن 
، معادل 10 میلیارد دلار کالاهای وارداتی  تولید داخلی 

در دست اجرا داریم .
در این سفر یک روزه رضا رحمانی ، بازدید از طرح 
های توسعه شرکت شیشه جام ،افتتاح طرح تولید فولاد 
نشست  نیز  و  آخولا  صنعتی  شهرک  در  شهریار  شرکت 

صمیمی باصاحبان صنایع را در برنامه دارد .
کار  دستور  در  تولید  مخل  قوانین  اصلاح   **

سران قوا
افتتاح  مراسم  در  تجارت  و  معدن   ، صنعت  وزیر 
تولید  ظرفیت  با  تبریز  رام«در  توانا  نورد«  ذوب  کارخانه 
سالانه 240هزارتن شمش فولادی ساختمانی گفت: امروز 
ظرفیت خوبی از جلسات سران قوا در اختیار ما هست که 
می توانند قوانین مخل تولید را در جهت تسهیل گری و 

حمایت از تولید داخلی اصلاح کنند .
رضا رحمانی افزود: قانون ، مصوبه و بخشنامه برای 
برای  ما  استناد  مهمترین  و  نداریم  کم  تولید  از  حمایت 

حفظ و حمایت از تولید داخلی ، فرمایشات مقام معظم 
رهبری است و هیچ محدودیتی برای حمایت از کالاهای 
ساخت داخل نداریم و هر کجا قوانین و مقرراتی تسهیل 
گر و متناسب با شرایط روز کشور نیست دولت برای رفع 

آنها اعلام آمادگی کرده است .
وی با تاکید بر استفاده از ظرفیتهای بلا استفاده و 
حفظ و باز فعال سازی واحد های تولیدی اضافه کرد: این 
نصب  عنوان  به  که  مسوولین  همه  از  ماست  درخواست 
العین خود قرار دهند و دستورالعمل شرعی و اداری است 
که هرکجا تولید هست ، برای حفظ تنظیم بازار و برای 
با  کالاهای  به  مناسب  قیمت  با  و  مردم  آسان  دسترسی 

کیفیت، تلاش کنند .
با  توانا رام  گفتنی است فاز اول کارخانه ذوب نورد 
حضور وزیر صنعت ، معدن و تجارت به بهره برداری رسید 

.
این واحد تولیدی با ظرفیت سالانه تولید 240 هزار 
تن شمش فولادی ساختمانی در فاز اول با سرمایه گذاری 
 240 ریالی  گذاری  سرمایه  و  دلار  میلیون   1.5 ارزی 

میلیارد ریال افتتاح شد .
این کارخانه در همین فاز اشتغال زایی مستقیم ۷0 

نفر و غیر مستقیم 100 نفر را در پی دارد .
این  چهارم  فاز  افتتاح  از  بعد  شود  می  بینی  پیش 
و  نوردی  محصولات  هزارتن   400 سالانه  تولیدی  واحد 

2۸0 هزار تن شمش فولادی تولید کند .
تجارت  و  معدن   ، صنعت  وزیر  است،  ذکر  به  لازم 

درادامه سفر به استان آذربایجان شرقی از واحد صنعتی 
فولاد شهریار تبریز نیز بازدید کرد.

اشتغال  و  سرمایه گذاری  میلیارد  6هزار   **
۲800نفری شهرک شیشه زرین

شرقی  آذربایجان  استان  به  استانی  سفر  ادامه  در 
تجارت  و  معدن  صنعت  وزیر  رحمانی  رضا  حضور  با 
شیشه  غیردولتی  صنعتی  شهرک  اجرایی  عملیات 
 ۶ از  بیش  گذاری  سرمایه  با  و  هکتار   ۸5 در  زرین 
در  نفری   2۸00 اشتغال  ایجاد  و  ریال  میلیارد  هزار 

آغاز شد. تبریز  شهرستان 
شهرک  این  اجرایی  عملیات  آغاز  در  رحمانی 
تخصصی  شهرک های  اندازی  راه  کرد:  اشاره  تخصصی 
وزارت  اصلی  اهداف  از  بخش خصوصی  با سرمایه گذاری 
این شهرک ها  که  نوعی  به  است  جدید  دوره  در  صنعت 
بتواند زنجیره تولید از معدن تا محصول را طراحی و اجرا 

کنند.
شهرک های  جزء  شهرک  این  افزود:  صمت  وزیر 
تکنولوژی  با  که  است  شرقی  آذربایجان  تولیدی  خاص 
محصولات  خود  تولید  زنجیره  در  هایتک  و   دنیا  روز 
سولارهای  و  خودرو  خم  شیشه های  مانند  خاص 
سومین  ایران  و  دارد  را  برق  تولید  برای  خورشیدی 
توسط  را  تکنولوژی  این  که  است  جهان  در  کشور 
امیدواریم  که  می کند  سازی  بومی  داخلی  کارشناسان 
نیز  کشور  دیگر  جاهای  در  محصول  این  تولید  چرخه 

فعال شود.

به گفته فاضلیان، با توجه به افزایش حجم معاملات 
روزانه بازار ، چه در زمان جو مثبت و چه در فضای روانی 
و تعدیلی و اصلاحی آن، با همکاری و همفکری فعالان، 
شرایط  در  و  بوده  خوب  جهات  جمیع  از  سرمایه  بازار 
کنونی کشور می توان گفت که راهبردهای اتخاذ شده در 

این بازار سمت و سوی مناسبی داشته است.
مسکن،  بانک  سرمایه  تامین  شرکت  مدیرعامل   
راهبردهای اتخاذ شده در بازار سرمایه و سمت و سوی 

آن را در شرایط کنونی کشور مناسب دانست.
محسن فاضلیان در گفت و گو با )سنا( درخصوص 
برآیند کلی بازار در چندماه اخیر اظهار داشت: مسلما از 
ابتدای سال جاری، عملکرد بورس تهران و فرابورس ایران 
و سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان رکن ناظر بازار 

عملکرد قابل قبولی بوده است.
وی افزود: با توجه به افزایش حجم معاملات روزانه 
و  روانی  فضای  در  و چه  مثبت  زمان جو  در  ، چه  بازار 
فعالان،  همفکری  و  همکاری  با  آن،  اصلاحی  و  تعدیلی 
شرایط  در  و  بوده  خوب  جهات  جمیع  از  سرمایه  بازار 
کنونی کشور می توان گفت که راهبردهای اتخاذ شده در 

این بازار سمت و سوی مناسبی داشته است.
فاضلیان با اشاره به گزارش های 9 ماهه شرکت ها 

اظهار داشت: به نظر می رسد عمده تعدیل ها و تحلیل 
ها در گزارش های ۶ ماهه شرکت ها و صنایع مختلف 
ظهور و بروز کرده و در گزارش های 9 ماهه شاهد ادامه 

روندهای شکل گرفته در گزارشهای قبلی هستیم.
وی با بیان اینکه بهای تمام شده تولید در سه ماه 
با  افزود:  است،  شده  زیادی  تحولات  دستخوش  گذشته 
عنایت به تورم نقطه به نقطه ۶3 درصدی اعلامی از سوی 
بر  تورم  این  اثرات  باید  تولید  بخش  برای  مرکزی  بانک 
مصرف کالاهای تولید شده توسط شرکت های حاضر در 

بورس و فرابورس ایران تحلیل شود.
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه بانک مسکن ادامه 
داد: با توجه به تورم پیش گفته شده اثرات این تورم در 
باید تحلیل شود. به  نیز  فروش و سود آوری شرکت ها 
عبارت دیگر تورم باعث می شود با تحلیل کشش قیمتی 
بتوان اثرات آن را بر فروش شرکت های بورسی تحلیل 

کرد.
فاضلیان گفت:  در ادبیات اقتصادی عنوان می شود 
که تورم بالا باعث کاهش تقاضا برای کالاهای مصرفی با 
این نکته را  باید  بنابراین تحلیل گران  دوام خواهد شد. 
مد نظر داشته باشند که فروش شرکت ها در سه ماهه 

پایانی سال چگونه خواهد بود.

این کارشناس بازار سرمایه  افزود: به نظر می رسد 
بتوانند  سال  پایانی  ماهه  سه  در  خدماتی  های  شرکت 
ارایه  تولیدی  های  شرکت  به  نسبت  را  بهتری  عملکرد 

دهند.
چه  نفت  نوسانات  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
نقشی در روند قیمت سهام شرکت های مختلف بورسی 
اکثر شرکت های  اینکه  به  عنایت  با  داشت:  اظهار  دارد 
تولید کننده بزرگ کشور ، محصولات پایه ای و نهادهای 
پتروشیمی،  مواد  نفتی،  مشتقات  همچون  تولید  اولیه 
فولاد، مس و روی را به منظور مصرف در داخل  یا خارج 
از کشور تولید می کنند با افزایش قیمت نفت به صورت 
اتوماتیک قیمت فروش این محصولات و درآمد آنها نیز 

افزایش پیدا می کند.
را مد نظر  نکته  این  باید  فاضلیان خاطرنشان کرد: 
انرژی،   اطلاعات  آژانس  گزارش  به  توجه  با  که  داد  قرار 
تولید نفت در مقطع کنونی با این حجم بالا پایدار نخواهد 
بود و به نظر می رسد فعالین بازار نفت در پی رکورد زنی 
تولید خود بوده اند تا بتوانند کاهش صادرات نفت ایران 
را جبران کنند ؛ اما با کاهش قیمت نفت و افزایش هزینه 
مخازن  از  بازیافت  ضریب  حفظ  جهت  نفت  تولید  های 
نفتی نمی تواند وضعیت تولید نفت در حجم کنونی به 

مدت طولانی ثابت بماند.
مسکن  بانک  سرمایه  تامین  شرکت  مدیرعامل 
توان  می  چگونه  که  سوال  این  به  پاسخ  در  همچنین 
محل  و  سرمایه گذاری  اول  گزینه  عنوان  به  را  بورس 
جذب نقدینگی ها حفظ کرد، گفت:  به نظر می رسد 
در بلند مدت با متشکل کردن بازار های رقیب بورس 
معاملات  بر  مالیات  وضع  و  ارز  ساختمان،  همچون 
داشت  امید  توان  می  ها  بازار  این  در  بازانه  سفته 
به  ورود  جای  به  را  خود  نیاز  مازاد  سرمایه  صاحبان 
فعالیت های مخرب همچون خرید و فروش ارز به بازار 
های مولد همچون بازار سرمایه هدایت کنند که البته 
این  کردن  متشکل  و  ارز  بازار  ساماندهی  خوشبختانه 
مرکزی  بانک  مقامات  سوی  از  رسمی  صورت  به  بازار 

اعلام شده است.
فاضلیان در پایان این گفت و گو افزود: به نظر می 
چنین  اندازی  راه  صورت  در  ارز  قیمت  کاهش  با  رسد 
بازاری به طور مسلم جذابیت این بازار برای سفته بازان 
از بین خواهد رفت و یکی از گزینه های پیش رو برای 
سرمایه گذاران، بازار سرمایه و ابزارهای متنوع آن برای 
پاسخگویی به سلایق و ترجیحات ریسک سرمایه گذاران 

آماده ارایه خدمات خواهد بود.

وزیر صنعت ،  معدن و تجارت خبر داد:

 جایگزینی 
۱۰ میلیارد دلار 

تولیدات داخلی 
با کالاهای 

وارداتی

پیشنهاد تشکیل 
کارگروه ویژه 
صنعت غذا 
برای مراقبت از 
»سفره مردم«

سمت و سوی بازار سرمایه مناسب است

رییس کانون صنایع غذایی ایران پیشنهاد کرد تا با توجه 
به شرایط حساس کنونی و اهمیت بسیار بالای معیشت مردم، 
وزرای  جمهوری،  رییس  ویژه  نماینده  از  متشکل  کارگروهی 
صنعت، معدن و تجارت و نیز جهاد کشاورزی به همراه نماینده 
وضعیت  دائمی  رصد  با  تا  شود  تشکیل  غذایی  صنایع  کانون 
می کند،  تهدید  را  مردم  سفره  که  خطراتی  از  غذا،  صنعت 

جلوگیری به عمل آید.
محمدرضا مرتضوی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به روند 
تخصیص ارز به صنعت غذا در سامانه نیما، اظهار کرد: متاسفانه 
کماکان نارسایی هایی در گشایش اعتبارات اسنادی و تخصیص 
ارز وجود دارد و استثنایی برای صنایع غذایی لحاظ نشده است 
اختیار  در  اساسی  کالاهای  واردات  که  است  حالی  در  این  و 
شرکت های دولتی بوده و سایر فعالان صنعت غذا برای تامین 

مواد اولیه با مشکلات عدیده ای در دریافت ارز مواجه هستند.
وی ادامه داد: به منظور تخصیص ارز مسائل مختلفی وجود 
دارد و تا مرحله نهایی دور باطلی ایجاد شده است و در سامانه 
دارای  کلی  روند  و  نیست  تسهیل  ارز  تخصیص  به منظور  نیما 
بانکی مدنظر  برای مراودات  باید راه حل مطمئنی  ایراد است و 
قرار گیرد تا فعالان اقتصادی به ویژه در حوزه تولید و صنعت با 

مشکل مواجه نشود.
رییس کانون صنایع غذایی ایران با اشاره به این که شرایط 
مشکلات  با  است  ممکن  پیش رو  فروردین ماه  و  اسفندماه  در 
بیش تری همراه شود، گفت: باید به منظور پیشبرد امور به ویژه 
در صنعت غذا هرچه سریع تر چاره اندیشی کرد تا با تدبیر صورت 
واحدهای  چراکه  نشود،  مواجه  مشکل  با  مردم  سفره  گرفته 
تولیدی در حال حاضر با مشکل مواجه هستند و ممکن است در 

آینده ای نزدیک این مشکلات به بحران تبدیل گردد.
به  نیاز  فعالیت ها  پیشبرد  این که  از  انتقاد  با  مرتضوی 
با بازگشت موانع بوروکراسی  امضاهای طلایی دارد و متاسفانه 
در  تولیدی  و  صنعتی  واحدهای  کرد:  اظهار  هستیم،  مواجه 
بخش صنایع غذایی به هر نحوی که بود توانستند سال جاری 
اثرات تحریم بر سفره  از  را سپری کنند و تا حد قابل توجهی 
نزدیک  آینده ای  با  ارتباط  در  باید  اما  شد،  جلوگیری  مردم 
مختلفی  مشکلات  صورت  این  غیر  در  شود،  برنامه ریزی  باید 

گریبانگیر صنعت غذایی در کشور خواهد بود.
وی ادامه داد: یکی از راه هایی که امیدواریم عملیاتی شود، 
صندوقی  گرفتن  نظر  در  و  اروپا  و  ایران  مالی  کانال  برقراری 
برای خرید کالاهاست که می تواند کمک شایانی به فعالیت های 

تولیدی و صنعتی داشته باشد.


